
TYTLÍK	TĚŽŠÍ	NEŽ	VESMÍR	
(Krnov,	10.12.2023)	

	
I.čtení:	Ž	19	
II.čtení:	evangelium	podle	Lukáše	16,16-17	

	
Cvičná otázka: Co je to „tytlík“? 
  
(Novotný, Biblický slovník: Tytlík, stč. = tečka, čárečka. Původně šlo o nejmenší písmenko 

hebr. Abecedy, tzv. jod, přeneseně pak o nejmenší ustanovení Zákona.) 
(ČEP: Zákon a proroci až do Jana; od té chvíle se zvěstuje království Boží a každý si do 

něho vynucuje vstup. Spíše pomine nebe a země, než aby padla jediná čárka Zákona.) 
  
Začneme romanticky, protože přečtený žalm začíná romanticky: 
Je tu někdo, kdo někdy nezůstal stát v úžasu nad nádherou přírody, nad modrou oblohou 

nebo naopak zlověstnými mračny, barevným západem slunce, nad hloubkou čisté hvězdné 
oblohy? Pochybuju. 

Zpěvák, který poprvé před lety zpíval žalm, měl nepochybně stejnou zkušenost; a nutno 
říci, že se mu ji podařilo vyjádřit nesmírně trefně a poeticky. „Nebesa hovoří o boží slávě… 
noc noci sděluje poznatky… Jejich tón zvučí celou zemí… Bůh slunci na nebi postavil 
stan… jako ženich z komnaty vyjde… vesele jako rek běží k cíli…“ 

Můžu říct, že tento text je pro mě jedním z nejpoetičtějších biblických textů. 
Jenomže možná nejsme všichni poetové, možná se nějaký exakta rozzlobí: „Co jsou to za 

pindy? Zaprvé nebe nemluví, nekomunikuje, nemá rozum, takže nemůže nic sdělovat. A 
když odhlédneme od této formality: O čem že mluví?  Co to má společného s nějakou Boží 
slávou? Mluví o nádheře náhody, o bohatství přirozeného výběru a o malebnosti evoluce! 
Žádná sláva, žádný záměr v tom nevězí, ale monumentálnost vývoje, jehož jsme součástí; 
obrovitost vesmíru, té kádinky, ve které se míchají prvky, aby na konci vzešly hvězdy, 
planety, moře, lesy, myši i člověk. O tomhle mluví velebnost přírody ke mně.“ 

Tuhle debatu známe všichni dobře. Jsme tam, kde už jsme mnohokrát zůstali trčet. Každý 
z nás si do krásy přírodních jevů vkládá svoje přesvědčení – bezbožník v něm čte o řetězci 
náhod, zbožník zase o stvoření, někde uprostřed je ekolog-animista, který slyší skutečnou řeč 
oduševnělých přírodnin, skřítků, vil a plivníků. 

Vždycky se zasekneme, když chceme jen od hmatatelných fakt odvozovat skutečnosti 
skryté, nepopsatelné. Vždycky narazíme na hranice svého světonázoru, vždycky zůstaneme 
omezeni vlastním přesvědčením. 

A přitom se zcela míjíme se smyslem vyjádření básníkova. 
Snažíme se pochopit princip fungování věcí, zkoušíme se dobrat k odpovědím na otázku 

jak: Jak to vzniklo, jak se to udržuje, jak to skončí. Chceme nezávisle pozorovat, popisovat, 
zaznamenávat; chceme stát stranou a vyjadřovat svůj názor, aniž bychom do věci byli 
zataženi, aniž bychom se museli zapojit. 

Výborně to funguje v popisování základních vjemů: vidíme, jak se při západu slunce 
dostávají paprsky slunce do nízkého úhlu nad obzorem a atmosféra při jejich delším 
průchodu jako velký hranol zvýrazňuje červenou složku světelného spektra… 

Jenže, když se pokoušíme tímto způsobem přistoupit už k člověku, začínáme selhávat. 
Anatom ještě může pacienta rozpitvat a přidělit každé kůstce latinské jméno, internista může 
jakžtakž sledovat postup okysličování krve v plících, chemik naše tělo rozebere na 



prvočinitele. Ale ať dělají co dělají, podstaty lidské existence a smyslu života se tím 
nedoberou. A pak je tu třeba psycholog – ten už jen odhaduje, jak konkrétní člověk zareaguje 
na podnět, jaké pocity v něm vyvolá to či ono. Do hry začíná vstupovat osobnost člověka, 
včetně pozorovatele, a přestává být možné zůstat nezaujatý. Psycholog, když chce poznat 
duši člověka, musí získat jeho důvěru, musí s ním navázat vztah; a tím automaticky ztrácí 
touženou objektivitu… 

Ještě složitější je to v případě vztahu k osobnosti z principu tak se vymykající možnostem 
objektivního zkoumání, jako je Bůh. Je-li Bůh bohem dle definice, pak nemůže být lidskými 
slovy popsatelný, nemůže být zachytitelný pojmy, které vymyslelo Jeho stvoření. Není 
možné jej pozorovat jako zkamenělinu, ale ani jako jelena na pasece. Bez osobního vztahu, 
jej člověk nemůže poznávat, bez setkání s Ním o Něm nemůžeme říci vůbec nic. 

A tohle dobře věděl už ten dávný zpěvák. Proto nepopisuje Boha, když Mu chce vzdávat 
chválu. Proto popisuje nádheru přírody, ve které se potkává s Jejím Stvořitelem. 

A proto se mnohem víc než na otázky „Jak to vzniklo a jak je to sestaveno“ soustřeďuje na 
otázky „K čemu to směřuje a kam to směřovat má?“ 

Mluví o řádu, který Hospodin vtiskl stvoření, mluví o řádu, jehož jsme součástí. Jeho 
projevem je tady Boží Zákon, který pro staroizraelce byl největším vyjádřením Božího 
charakteru; vyjádřením zmíněného vztahu mezi Bohem a člověkem. 

Ano, Zákon, Písmo, Bible je vyjádřením povahy Boha. Totiž Boha, který se může snadno 
skrýt našim očím a mohl by zůstat nepozorován a sám se bavit pozorováním hemžení lidské 
havěti. Ale přestože toto může, nedělá to. Baví se s člověkem, jedná s ním, zajímá se o něj, 
dokonce ho má rád. A ukazuje mu, co je správné a co není, ukazuje mu, co ubližuje a co 
prospívá. Zjevuje mu Spravedlnost a Právo, ale jedním dechem také Milosrdenství a 
Soucit… a Lásku. 

Tohle má na mysli náš básník a toto má na mysli i Ježíš, když mluví o tytlíku Zákona, který 
přetrvá veškeré stvoření. Podstatou existence světa je Láska a Zájem Boží, ta podstata je 
vyjádřena v evangeliu; a ta podstata má delší trvání než svět sám. Nebesa mluví o Boží 
slávě, ale jednou pominou a zmlknou; zatímco ta sláva tu zůstane dál. 

Smyslem lidského života pak není pozorovat a popisovat život, ale žít ho. Žít ve vztahu – 
k sobě, k druhým, k přírodě, a také k jejímu Stvořiteli. Proto žalmista zcela pomíjí exaktnost 
pozorování a spokojí se s poetickým vyjádřením, že Zákon, který pojmenovává vztah k Bohu 
i k lidem, je pro něj nade vše. 

A my čteme jeho dávné dílko a zjišťujeme, že se vlastně mnoho nezměnilo. Že příroda je 
nádherná a oslovuje každého člověka. Pokud se však odvážíme a postoupíme dál za pouhé 
pozorování a popisování světa, pokud si troufneme odevzdat se do vztahu, objevíme 
mnohem víc než povrchní popis. Objevíme řád světa a řád vztahů, objevíme hodnoty, které 
přežijí konec světa, objevíme Pravdu, Spravedlnost, Naději, Lásku… 

A ty jsou vskutku nejvzácnějším objevem a jejich jediný tytlíček má větší váhu než celý 
svět. 

 
Pane Bože náš, 
Otvírej nám oči, 
ať dokážeme nahlížet pod povrch věcí a událostí, 
ať můžeme svět vidět Tvýma očima –  
očima lásky, víry a naděje.AMEN! 


